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     Ať chceme nebo nechceme, začátek podzimu už je tady. Po intenzivních letních 

horkách, kdy bylo nejlepší zalézt do jeskyně, může být úleva, že se začalo ochlazovat. 

Září a říjen jsou skvělou dobou, kdy teplé dny začínají střídat chladné a svěží noci. Ještě 

nás sice chvílemi těší babí léto.ale co chvíli už se naše okolí začíná halit do pestrých 

barev. Schválně, co všechno se vám vybaví, 

když se řekne podzim? 

   Není to vůbec nudné období. Je to čas, který 

můžete stejně milovat, jako nenávidět. Kam se 

řadíte vy? Pro mnohé je podzim hezčí, než 

jaro. A ačkoliv není díky své sychravosti třeba 

příliš atraktivní, díky nádherné paletě barev, 

do které se toto období halí, se může zdát i 

velmi inspirativním. Doposud zelené stromy 

explodují doí krásných odstínů zlaté, červené a 

oranžové a všechny ty divoké barvy, spolu s ranními mlhami, které se jako stíny táhnou 

kamsi do nedohledna, vytváří příroda 

úchvatně zasněné scenérie. Podzimní 

krása ale není každý rok stejná. Jistěže, 

nejčastěji se mluví o barvách a vůni 

pařícího se podrostu a tlejícího listí, po 

němž kloužou kapky podzimních dešťů – 

dny se krátí , více prší, zkrátka počasí se 

začíná horšit. Někdy se může dostavit i 

nepříjemná melancholie a podzimní 

únava, působící stejně jako únava jarní, 

kterou storoční období přináší. Stromy shazují světlé listí, aby měly v blížícím seročním 

období více mízy pro sebe a oko upoutají (kromě hub) i červenooranžové plody jeřabin 



tmavě hnědé kaštany a i slábnoucí 

sluneční paprsky, co dokáží z podzimní 

přírody udělat ráj na zemi. A část té 

barevnosti si můžete případně donést i 

domů – šípky, ořechy, jeřabiny, barevné 

listí nebo třeba i dýně na blížící se 

Hallowen. To vše může tvořit krásnou 

domácí dekoraci. 

   Dětem začal školní rok… a propó, víte, že 

se traduje, že tu prázdniny byly nejdříve od 

toho, aby děti mohly svým rodičům pomáhat 

při polích pracích? Myslim si ale, že je to 

kec. Když v létě dozrává úroda, tak toho 

(vzhledem k dalším ročním obdodím) před 

sklizní k práci tolik není. Jakési zpomalení a 

ztišení přírody nastává možná i proto, že 

spolu se zářím přichází i podzimní 

rovnodennost. Kalendář napovídá, že 

podzim oficiálně začíná 23. září a končí 

21.12., takže se nedá popřít, že podzim je 

takový předěl mezi létem a zimou, je 

skutečně tady a dumáte -li, co podniknout o 

víkendu, vyražte se svou smečkou do lesů. Já osobně vždy tajně doufám, že se mi letos 

naskytne zase jeden super den, jaký přímo láká vyrazit vyrazit ven, aby si ho mohl 

v náruči přírody řádně vychutnat. Každý má svá oblíbená místa a trampové, ti vůbec. 

Vždyť ten náš tramping, což je vlastně takový malý stát ve státě, nám přináší místa, 

která považujeme za svůj druhý domov. Místa, kde se za uklidňujícího plápolání ohně a 

kouře vonícího s tou správnou barvou, zapomínáme na problémy všedních dnů. A až se 

konzumní společnost všeho přesytí, možná se v koutcích dalších srdcí rozhoří 

skomírající uhlík romantiky a další následovníci objeví neztracený svět. Místa, která 

jsou sice pro dnešní společnost „out“.. ..ale to ostatně trampové byli ve svém nádherném 

ghetu vždycky. 

    Jižanovi zatím nezbývá, než vyřídit resty které se nahromadily za letní pauzy… a 

neztrácejme nervy, třeba do vánoc stihneme i spoustu dalších nedodělků. A vy si zatím 

užívejte vydařených podzimních toulek. 

                                                                                             AHOJ 

 

 



           90. ÚDOLÍ ODDECHU 

 

   Rád se účastním potlachů, které mě 

připomínají moje mládí. Slavnou 

trampskou a sportovní osadu Údolí 

oddechu navštěvuji již od roku 1970. 

Když jsem totiž rok předtím zapaloval 50. 

výroční oheň T.O. Údolí děsu, upoutal jsem 

tehdy pozornost legendárního šerifa Rudly 

Dvořáka, zvaného Dandy. Ten mě pozval na 

další rok na jejich výroční oheň. Tam, 

jako v Údolí děsu, jsem pak celé léta 

potkával mnoho starých průkopníků 

trampingu, kteří se tam scházeli z celé 

vlasti. Byl by to velmi dlouhý seznam 

trampských osobností, které už dávno 

Manitou povolal do věčných lovišť. Dandy 

mě až do své smrti v r. 1981 každoročně 

posílal zvadla na jejich akce. Zúčasťoval jsem se Memoriálu Otty Blocha v chůzi na 5 

km, merend ve slavném Chicago baru i výročních ohňů. A ještě jedna mne do údolí 



Chýňavského potoka přitahuje. Poprvé na světě se zde v roce 1929 hrála trampská 

hymna Vlajka při zapalování ohně T.O. Lone Star. Tak ani výročí 90 let od vzniku 

osady jsem si nemohl nechat ujít. 

   Slavnostní výroční oheň T.O. ÚO byl 

tradičně zapálen první červencovou 

sobotu. Předtím jsem odpoledne navštívil 

zmíněnou slavnou hospodu Chicago bar 

v Podkozí a v podvečer se zaposlouchal do 

soutěžních písní 44. Memoriálu Oldy 

Vrtišky. Výroční oheň byl plný trampské 

muziky. Tak přeji kamarádům a 

kamarádkách z Údolí oddechu mnoho 

dalších let krásného osadního života. Ahoj!                              Foto a text  MÍŠA 

 

 
 

         VLAJKA VZHŮRU LETÍ 
 

   Vlajku jsem poprvé slyšel hrát a 

zpívat někdy koncem 60. Let v podání 

trampského sboru „Mariňáci“ na 

potlachu u řeky Jihlavy nedaleko 

Wilsonovy skály (dnes ze dvou třetin 

zatopené). Byl jsem ještě malý kluk, 

když mne táta brával na osadní ohně 

svých kamarádů. Už tenkrát mi tato 

hymna trampů naprosto učarovala svou 

mollovou melodikou a zádumčivým 

textem. Jakási posvátná úcta z ní vyvěrá a obestírá mne dodnes. 

   Později jsem ji začal na přehlídkách a potlaších hrávat 

s Trosečníky, Karabikou a nakonec i s Kamelotem. Dobře si 

pamatuji Svojšické slunovraty, kdy nás dramaturgové tohoto 

festivalu několikrát vyzvali, abychom 

Vlajku zahráli vždy na úvod této 

přehlídky.Také v letech 1987-89 jsme ji 

zpívali na kultovních Portách v Plzni na 

Lochotíně pro 30 000 vyznavačů folkové, 

trampské a country hudby. Když jsme ji tehdy zpívali na jevišti, 

zněla mi jako mohutný chorál Vontů…. 

   Také si pamatuji, jak se vedly ostré spory o tom, zda by se 

trampská hymna „Vlajka vzhůru letí“ neměla už odložit k ledu 



(bylo to ve druhé polovině 80. let) a nahradily by ji  „Rosa na kolejích.“ Pro mne byla 

tato informace schizofrenní myšlenkou novodobých reformátorů trampské písně. Bylo 

až úsměvné, jak daleko to došlo. To jsme jednou hráli s Bůčkem na kytary v nádražním 

bufetu v Přelouči. Začali jsme válet Rosu na kolejích a trampská omladina u vedlejších 

stolů (bylo jich tam kolem 50) začala povstávat, sundávat klobouky s liščími ohony a pět 

tuto píseň s vážnými tvářemi a v pozoru. 

   Nakonec smířlivý čas obrousil i tento vážný hrot a „Vlajka“ 

zůstala do dnešních dnů první a jedinou písničkou u rozhořívajících 

se táborových ohňů. Myslím si, že autor textu Jenda Korda, který jej 

složil na Svatojánských proudech, a jeho bratr František, 

s kamarádem Vaškem Skoupým (autoři hudby) mají věčné a 

nejčestnější místo u osadních kruhů. Stěží mohli v r. 1929 (to se 

Vlajka vzhůru letí hrála během potlachu osady Lone Star na říčce 

Kačák poprvé) tušit, že  i za 94 let poté budou při ní bušit srdce 

milovníků svobody, volnosti, přírody, romantiky a kamarádství 

stejně jako tehdy. 

   Dlouho jsem přemítal o tom, zda ji mám dát na album „Zaprášené 

diamanty“ zařadit, protože zaprášená není a nikdy nebude. Nakonec 

jsem se rozhodl, že mezi těmito skvosty své místo mít musí, a to i 

proto, že jsme ji hrávali vždy jinak, než ostatní. Bez obrácených přízvuků v textu anavíc 

v původní osnově, kde každou notu a dobu nahrazuje harmonický akord v jazz-

swingovém rytmu. Melodie a obsah samozřejmě zůstávají neměnné. Takto jsme Vlajku 

hrávali s Kamelotem před 40 lety, tedy ne na osm akordů, ale na šedesát. I takový kabát 

Vlajce hodně sluší. Však posuďte sami… 

                                                                           Z vyprávění ROMANA HORKÉHO 
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  POTLACH V ÚDOLÍ DĚSU 
 

   T.O.Údolí děsu již tradičně koncem 

července pořádá potlach zvaný 

„Táborák, „ oslavující existenci osady. 

Ten letošní byl v pořadí 

již 104! Kdysi před 

dlouhýmilety objevili 

trampové krásu 

skalnatého Kodského 

údolí s potokem a 

kaskádou jezírek a jsou 

tu dodnes. Nikdo už neví, kdo z prvních 

táborníků v r. 1920 umístil na skálu nad 

ohništěm nápis Údolí děsu, ale stalo se tak a proto se zdejší osadničtí řadí k nejstarším u 

nás. Již v pátek jsme se tradičně sešli v hospůdce U Hulanů u nádraží a začali hrát naše 

trampské písně…. 

   V sobotu dopoledne osadníci u pomníku 

v srdci osady uctili památku zemřelých 

kamarádů a kamarádek a odpoledne se 

pak uskutečnil tradiční Memoriál Honzy 

Čuchny ve vrhu koulí. Čuchna byl po 

desítky let šerifem ÚD, propagátorem lehké 

atletiky a kromě toho sám úspěšný koulař. 

Trampové se již od počátku svého hnutí 

věnovali mnoha druhům sportu a není 

proto divu, že z jejich řad vzešlo mnoho 

Mistrů republiky, Evropy i Světa a 

dokonce i olympijští vítězové… 

   Večer pak zahrály a zazpívaly nejen 

souboryz Údolí děsu, Kamarádů Staré 

řeky, Pozvolné smrti, ale vpodstatě i 

mnohé další různé formace hudebníků. 

V životě  jsem  navštívil stovky  potlachů, 



ale nikde se mi trampská hudba nelíbí tolik 

jako ta, která se tradičně hraje na 

Táboráku v Údolí děsu. A že už jsem tu 

těch táboráků zažil na šest desítek… 

 

 

                          Míša 

 

 

 

 
 

 

Z LODNÍ KRONIKY aneb 

                              POPRVÉ NA ŘECE 
   4. část vypravování starých říčních vlků o jejich začátcích v letech šedesátých 

minulého století. Navazujeme a pokračujeme… 

 

   Úterý 8. Srpna – PRVNÍ TŮRA 

 

   Třetí den po našem odjezdu z domu se probouzíme časně ráno. Děvčata s oběma 

Franty a Pavlem se chystají na prohlídku hradu, aby to dopoledne stihli. Slávka 

s Karlem tato vycházka již neláká. Byli tam již minulou dovolenou a tak se raději 

připravují k vyplutí. Parta posnídá ve městě a ti dva už se tu nějak uživí. 

   Je opravdu pěkné ráno, s teplým sluníčkem a tak při práci budeme „chytat bronz.“ 

Rychle do plavek a hned se cítíme svěžeji. Nahoře v lese, nad orosenou loukou pomalu 

zanikají hlasy našich poutníků a kolem nás se rozhostil nádherný klid. 

   „Kruci, že by stoupla voda?“ ozývá se pojednou nedůvěřivě a přece s nadějí Karel, 

který u řeky sbírá věci. 

   „Člověče, taky se mi zdá, No, to by bylo… No, fakt, podívej se na ty šutry, přece jsme 

na nich ráno stáli.“ 

  „Počkej,“  povídá rychle Karel, „hoď sem nějaký klacek, ať máme jistotu!“ A již 

značkuje a hledá, kde by ho zapíchl. 

   „Tak a uvidíme,“ prohodil znalecky a zálibně prohlížel své dílo.  



   „počkám, až jestli ti ten tvůj vodočet 

nesebere voda,“ říká Slávek a hrne se ke 

stanům. Je třeba je shodit a rozložit na 

slunci, aby oschla gumová podlážka. Ani 

nám to nedalo tolik práce. A tak se 

bavíme sbíráním naší výstroje po táboře, 

abycho mohli po dvanácté bez dlouhých 

řečí vyplout. Však již bude brzo poledne a 

naši „historici“ by se měli pomalu vrátit. 

Však už také běží rozjařeně ze stráně… ale jak se zdá, někdo chybí. 

   „Kde máte Pakyna?“ ptá se Slávek se strnulou pózou, jakoby čuchal něco nekalého. 

   Ale, za chvíli tu bude…“ujal se ho Franta, „nabalil si tam nějakou holku a teď se asi 

nemůže rozloučit. Ostatně, ztratil se nám prevít hned na hradě.“ 

  „Ať jde do prdele!“ zahřímal Karel, „takový bordel se dělat nebude.“ A i ostatní si 

důkladně ulevují na adresu mladého desertéra. Naše hrubé rozčilování však bylo 

bezpředmětné. Přesně dvě minuty před dvanáctou přiklusal Pakyn se zářící tváří. To se 

ví, že se to neobešlo bez patřičného kázání. Důležité ale je, že jsme všichni amůže se 

vyrazit. Po kontrole značky s radostí 

hlásíme, že voda stoupla alespoň o 70 čísel. A 

to je důvod k veselí. Jenže počasí se nějak 

pošeredilo. 

   Nad lesy se začínají vyvalovat tmavé 

mraky a všichni máme skryté obavy z blížící 

se bouře. Proto bez dlouhého rozmýšlení 

nasedáme, ať již máme nějaký ten kousek 

cesty za sebou. Poslední ahoj a již nás 

strhává proud do prvního zákrutu. Začíná se 

zvedat chladný vítr a protože jsme jenom v plavkách, naskakuje nám chvílemi husí 

kůže. Nevím, jestli z toho chladu či strachu z neznámých peřejí. 

   Řeka se kroutí hlubokými zalesněnými údolími a před námi to hrozivě hučí. Co nás asi 

čeká? Tuto otázku si klademe bez výjimky všichni – bez rozdílu pohlaví. Mraky 

houstnou, slunce se již dávno neukazuje a nad řekou je takové šero, jakoby již nastával 

večer. Řeka zrychluje svůj běh a zpěněné vody námi pěkně pohazují. Jakpak je hochům 

na kanoích, jistě si užívají své. Rozhodně však ne tolik studené vody, jako my na kajaku. 

Vlny se co chvíli převalují přes příď, 

peřeje cákají do lodi na naše nahá těla a 

aby byl pohár rozkoše naplněn, každým 

záběrem pádla mi Ela ještě přidává další 

dávku. 

   Voda se mi už dávno nezdá příjemná a 

zdá se mi, že oba začínáme nápadně 

modrat. Jen aby nepřišel déšť dokud 

nedoplujeme na Dívčák. Přání ale zůstává 

jen přáním a po chvíli se dává do drobného 



deště. Zatím tu mrzutou skutečnost nestačíme pořádně vnímat. Každý má co dělat se 

svou lodí aby se vyhnul záludným loupákům a zdolal každou chvíli jinak rozdováděné 

peřeje. Již dávno jsme minuli ústí Machovického potoka a za ostrým levým zákrutem se 

řeka uklidňuje, nikterak však nezpomalujíce svůj tok. Tak rychle jsme projeli tento 

divoký úsek, že jsme ani nestačili vnímat krásu strmých skalisek tyčících se nad řekou, 

ani vychutnat vzrušující jízdu romantickým údolím, které se v těchto místech kroutí 

jako plazící se had. 

   Řeka se pojednou prudce stáčí k západu a před námi se blýská její rovné koryto. A 

buďto nás klamou smysly nebo všichni z toho prožitého vzrušení blouzníme… Jasně 

totiž vidíme, jak si to Vltava šupotá pěkně z kopce. Opravdu zajímavá podívaná. A to už 

se již pomalu blížíme k Rájovu. 

  Z dálky vidíme dřevěný most a 

uvažujeme, kudy to půjde nejlépe 

proplout. Čím více se blížíme dřevěným 

pilířům, kolem nichž se žene s hukotem o 

ně rozražená voda, tím více cítíme jakousi 

podivnou tíseň. Ke všemu déšť houstne a 

dosti silný protivítr se prohání po 

zvlněném toku. Chladem nevímáme ani 

končetiny. I kluci a Zdena na kanoích již 

také hrají všemi barvami a všem se nějak 

divně chvějí spodní čelisti. 

   Řeka pozvolna zastavuje svůj běh a najednou se nějak klidně kolébáme na jemně 

zčeřelé hladině, které se rozlévá stále více do šířky. Zde už je potřeba píchat. Šineme si 

to olejem nad zlatokorunským jezem, bedlivě se držíce při pravém břehu. Zde totiž 

budeme přenášet. A déšť houstne a houstne a 

stále větší kapky bičují naše těla. 

 Opatrně přistáváme nad šlajsnou a 

s námahou se soukáme ze svých plavidel. 

Nohy jsou úplně zkřehlé. Rychle vytahujeme 

lodě na břeh a poněvadž se déšť změnil 

v pořádný slejvák, úprkem to „kalíme“ pod 

lípy i hřbitovní zdi za silnicí. Krčíme se a 

přešlapujeme a promodralými rty se ozývá 

drkavý klepot našich stoliček. Musí to na nás být krásný pohled… 

   „Ks-sakru, už by to m-mohlo přestat,“ zadrhuje zimomřivě Franta a všichni souhlasně 

přikyvujeme. A skutečně. Je to klika, ale nahoře se nad námi někdo smiloval a utahuje 

tu potopu alespoň na tolik, že můžeme z úkrytu. 

   S Karlem zdejší šlajsnu známe. Prohlíželi jsme ji loni a byli jsme svědky pěkného 

udělání party pramičkám. To vypadala hrozivěji nežli dnes. Sjíždět ji ale stejně 

nebudeme, té vody již máme dnes dost a vlastně si na ni ani netroufáme. Ona je totiž 

pěkně zrádná. Když tak na ni chvíli koukáš, zdá se jakoby nic, ale je pod ní pěkný válec 

a také pořádné zabaláky udělají své. Nejedna posádka by o tomhle mohla vyprávět. Tak 

raději přenášíme. Ale však si za nějaký čas troufneme i na ní. 



   Ta jedna navlhlá cigareta, kterou jsme 

společně vyšlukli u hřbitovní zdi, nám vrátila 

vytoužený klid a my se v rozvlněné řece pod 

propustí zakusujeme do posledních kilometrů 

dnešního dne. Máme jich před sebou ještě 

celou desítku, s četnými peřejemi až pod Dívčí 

kámen. Dostáváme se do nich hnbed za 

zlatokorunským mostem. Nejsou však nijak 

hrozivé, jak jsme podle průvodce očekávali. 

Snad se nám to také jenom zdá, vždyť už dnes 

máme něco za sebou. 

   Jak se však postupně blížíme 

k Dívčímu Kameni, stávají se stále 

hrozivější. Řeka obtéká řadu ostrohů a 

před nimi, na vysoké skále, rýsují se 

proti obloze mohutné zdi staré hradní 

zříceniny. Vrháme na ni pohled 

opravdu jen letmý. Všechnu pozornost 

věnujeme řece a jen s velkým vypětím 

se vyhýbáme jejím nástrahám. Stále 

divočejší proud nás unáší peřejnatým 

řečištěm, nad kterým se tyčí strmé skály a zalesněné svahy. A nad tím vším hororově 

černé husté mraky, které jen občas propustí jasnější pruh. Vltavu stále více svírají 

okolní masivy a před námi to temně hučí, jak divoké vody buší do kamenitých břehů. I 

řečiště je plné balvanů a peřeje s námi nijak nežertují. Vlevo se náhle pod skálou mihne 

přikrčená budova elektrárny… a máme 

to za sebou. Nyní stačí už jen pořádně 

přitáhnout a zavěsit se k levému řehu. 

Všichni, dojednoť, jsme si hluboce 

oddechli a naše tváře září. Dá se z nich 

čísti „přece jen jsme dost dobří.“ 

   A pak se vybalují a staví stany. Ve chvilce 

jsme zabydleni a máme nějakou dobrou 

náladu. Snad proto, že přestalo pršet a od 

ohýnku voní hovězí na divoko. Však si dnes 

tu večeři opravdu zasloužíme.. 

 

       POKRAČOVÁNÍ PŘÍŠTĚ 

 

 



 MOUDRA STARÉHO MAMUTA 
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   LETOKRUHY  24.6.2023 
Pozdravuji přes oceán všechny svoje druhy 

co účastní se „trampské schůze“ zvané Letokruhy. 

V botanice jsou to vždycky jen přírůstky stromů 

u trempů však je to slavnost s porcí srandy k tomu. 

V divné době z kamarádů vždycky spadne tíseň 

když zní s Vlajkou na stožáru stejnojmenná píseň. 

Pro nás trampy záležitost odjakživa pudová 

to snad nikdo nedovolí, aby byla duhová. 

Dávno už se v našem lese intenzivně kácí 

duše přátel jsou tu s námi, jen těla se ztrácí. 

 

Za nás budou jednou držet též minutu ticha, 

radujte se, veselte se, kdo z vás ještě dýchá. 

Všechno se dá vydržet, nic nemusíte mít 

jen bez spousty kamarádů těžko sedá žít. 

Ve světě pak ignorujte politické herce 

co z letokruhů zkusili by dělat zimočtverce. 

Proč slova se mi s politikou zase na rty derou? 

Jak většinu kamarádů zas mě léta serou. 

Vydržte se separovat od politické špíny 

snad zas budou produktivní všechny boží mlýny. 

 

V přírodě i kamarádství, v tom je velká síla 

hodně štěstí při setkání přeje Nafťák Míra. 

 

       V. WOHLRATH alias NAFŤÁK 

              ( mail od kamaráda ) 

 

 

                  LETOKRUHY POPRVÉ 

 

   Koncem června se na hranicích Alberty a 

Britské Kolumbie konaly první Kanadské 

letokruhy, které měly být volným 

pokračováním uzavřené série celosvětových 

trampských potlachů. Dvakrát musela být 

tato plánovaná akce, které se ujal Fony a jeho 

STO Vancouver, odložena kvůli covidu. Ale 

nakonec se přece jen konala. 



   Cesta na místo dění byla poměrně 

náročná a zdlouhavá, ale rozhodně to 

stálo zato. Jedinečné panoráma hor se 

zbytky sněhu a vodopády, divoká čistá 

řeka Bush River a na pozadí ledovec. 

Poslední výspu civilizace a také signálu 

pro mobilní telefony představovalo městečko 

Golden, zhruba osm desítek kilometrů 

odtud. Atmosféru umocňovalo klasické týpí 

s indiánskou čelenkou a teplou náruč 

poskytoval pak těžký pionýrský stan 

s kamínky, ve kterých se denně topilo. Na 

rozdíl od předchozích dvou světových 

potlachů, které se zde konaly, se 

tentokrát smělo sjet dolů do údolí i 

s pojízdnými bydlíky – vždyť naprostá 

většina účastníků měla už hezkých pár 

křížků na zádech. Písničky a povídání patřily 

pak k večerům u malých ohňů rozesetých 

mezi křovinami. Bush River s ledovcovou 

vodou sice ke koupání příliš nelákala, ale 

našlo se pár otužilců, kteří to riskli a to 

opakovaně. 

   Vancouverští měli mimo jiné 

připravený na páteční odpoledne 

zajímavý program s povídáním o všem 

možném, co se dá v těchto končinách 

dělat – od rybaření, lovu a zbraní přes 

rýžování zlata až po vodáctví. Velice 

citlivě byla realizovaná také sobotní 

pieta věnovaná památce kamaráda 

Waltera, jehož  popel  byl  vysypán   do  



 
vody a na břeh Bush River. Svůj prostor dostaly i různé soutěže připravené pro dospělé 

a i děti. Zvláště zajímavý byl zejména víceboj s rozličnými disciplinami. 

   V těchto končinách je vidět hodně dlouho do nočních hodin, takže slavnostní oheň se 

zapaloval ještě za světla a to čtveřící zastupující jednotlivé země – Farář za USA, Fˇona 

za Austrálii, Kytka za Kanadu a Kabar za Česko. Ještě před nimi ale vyšli z týpí 

s hořícími pochodněmi indiánka (z 

Česka) a traper (z Kanady) 

v příslušných krojích dovezených 

calgarským Jerrym. 

   Po klasické Vlajce následovala 

již očekávaná Wabiho písnička 

Letokruhy, která přesně a výstižně 

popisuje prostředí a situaci kolem 

ohně. Samozřejmě byla i minuta 

ticha věnovaná těm, kteří již sedí 

v nebeském kempu. Prostor 

dostala i trampská poezie, po níž následovalo předávání darů a zdravic organizátorům 

potlachu.                            Kanadské Letokruhy 2023 - YouTube 

 

   Fony se elegantně zhostil i nepopulárního úkolu instruovat z pódia netrampské 

účastníky, kterých tu bylo kupodivu poměrně dost na to, že celkově bylo napočteno 

zhruba tři a půl stovky osob. Pak už vše běželo normálně – hudební soutěže v sólech, 

dvojicích a osadách, humorné vyprávění, vtipné a pohotové uvádění jednotlivých 

vystoupení, porota rozhodující o pořadí vítězů. Neplánovaně ale začalo kolem jedenácté 

pršet a déšť vydržel až do půlnoci. Nicméně většina lidí zůstala u ohně sedět. Plánované 

https://www.youtube.com/watch?v=q91ieKce0pQ


rozhodně nebyly ani mdloby 

dvojnásobného vítěze z hudební soutěže 

Mildy, přímo na pódiu při předávání 

ceny, ale nakonec vše dobře dopadlo. 

Hrálo se ještě dlouho do noci a nejen u 

hlavního ohně. Na druhý den již část 

kamarádů odjížděla, nastalo loučení a 

přání, abychom se zase brzo setkali. 

Odváželi jsme si nejen camrátka, ale i 

vkusné kovové odznaky a razítka na 

tričkách a v cancácích. Jak bylo oficiálně řečeno, příští Letokruhy za tři roky budou – 

ale tentokrát se mají odehrávat v Česku. Nelehký úkol na sebe vzal kamarád Upír 

z Kroměřížska. Škoda, že se nenašli další tahouni z US, Austrálie nebo Švýcarska, kteří 

by se tohoto úkolu ujali, aby zůstal zachován statut emigrantské trampské akce. Ale 

uvidíme… 

   Mnozí, kteří opouštěli tlachoviště, se ještě vydávali na další cesty po kanadských 

národních parcích a jiných místech, na Aljašku, na sjezd Teslinu a Yukonu nebo rovnou 

domů. V této souvislosti také poté do Česka dorazila (nepotvrzená) zpráva, že 1.7. 2023 

zahynul ve vlnách Thompson Riveru kamarád Ferda – František Gut, jezdící s píseckou 

T.O. Černý sup… 

   Ale všichni ostatní si jistě domů dovezli i spoustu vzpomínek hezkých, především pak 

na kamarádství, které nerozdělil ani oceán…. 

 

 

 

 

 

 

 

  MODRÁ KOTVA V BESEDĚ 
 

Pomalu tradicí se již stává písničkové 

zastavení vyhlášené západočeské Modré 

kotvy v Českých Budějovicích, a toé 

v útulné náruči zdejší Besedy. Tentokrát 

oživila pětičlenná sestava Modré kotvy 

obvyklou letní pauzu hned začátkem 



srpna, a to ve čtvrtek. 

   Ačkoliv chyběli někteří z pravidelných návštěvníků těchto zpěvavých setkání, o to víc 

přišlo nových tváří. Beďa se svou kytarou a pětice sladěných vokálů vytvořily jedinečný 

poslechový zážitek, na který se hned tak nezapomíná. Byl to báječný pohodový večer 

plný písniček zase z jiného repertoárového šuplíku a všichni odcházeli spokojeni. A 

vlastně hned při loučení padaly sliby, že se setkáme opět za rok na stejném místě. Tak 

doufejme, že ano… 

                                                                                                                 hh 

 

POTLACH NA MEDVĚDÍM CAMPU 
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  DNE 16.8. 2023 ODEŠEL DO MUZIKANTSKÉHO NEBE ČLOVĚK, KTERÝ BUDE 

                                        VŠEM CHYBĚT – MILAN TRIPES 

 

   Kdo se od 80. let 20. Století a vlastně prakticky až po současnost v Budějkách jakkoliv 

otřel o tamní hudební dění, byl dříve či později odsouzen k tomu setkat se s Milanem 

Tripesem, dobrosrdečným blonďákem s podmanivým úsměvem, který už tenkrát začal 

nenápadně aspirovat na jednu z pozic zdejších hudebních legend. Vystudoval sice hru 

na klasickou kytaru, ale prakticky mu hrálo všechno, na co sáhl. A bylo mu jedno, zda 

tu kytaru svírá v náruči někde u potlachových ohňů, mazlí se s ní na koncertních 

pódiích, či s ní škádlí můzy u piva v nějaké 

hospůdce. 

   Takových muzikantů, putujících z kapely do 

kapely a hledajících sami sebe, měly tenkrát jižní 

Čechy přehršel. V podobné souvislosti by se dalo 

třeba poukázat na Milana Husárika – Kocoura, 

který na to své banjo často pikoval v místech o nichž 

vůbec nevěděl kde se nachází. Stačilo mu, aby ho 

tam někdo odvezl a on si mohl zahrát. 

   Dalo by se říci, že takovým hudebním krajánkem 

byl i „Milánek“ Tripes. Pamatuji si ho hned 

z počátku oněch let osmdesátých ( to sice ještě hrával to co uměl s partou u ohňů 

v hrdějovický strouze) a pak, to když se Zdeněk BAJZA Petrla a Tonda Hlaváč vrátili 

z vojny, jezdil s nimi hrát na Bezdrev, kde se seznámil s Jirkou Kubešem. Z toho 

brnkání vznikla Muzika bez kapelníka, která se vydala do Budějic dobývat Porty 

v dobách, kdy ji ještě ovládala řácká country i trampská píseň a kdy ufňukaný folk 

teprve nesměle vystrkoval parůžky. A protože snaha musí být řádně oceněna, zavolali si 

ho zelení páni, aby posílil řady jejich ASUTu. 

A hned po návratu z vojny začal hrát 

s Roháči, ale pozor – nebyli to ti z Lokte 

nad Ohří, ty teprve Kiďák lepil 

dohromady – ale s těmi budějckými, 

stejně postiženými bluegrassem, kde jsem 

na Milana prvně narazil. Dokázali stejně 

dobře zahrát jen za buřta a pivo na 

prknech „co znamenají okres,“ stejně 

jako na potlaších, trampských svatbách a 

jiných „důležitých“ (jak jsme si alespoň 

mysleli) akcích. Roháči byli směs skvělých 



muzikantů z nichž mnozí hrají dodnes, ale bez Milánka by to tenkrát nebyli oni. A když 

se to tak skvěle rozjíždělo, hodil mu lano Luboš Marek ze začínajícícho Sem-Tamu, že 

prý by potřebovali výpomoc při nějakých dotáčkách do rozhlasu. No, a už se to vezlo. 

   V Sem-Tamu zůstal a začal s ním jezdit po všech možných festivalech (on, který zprvu 

tak nerad hrával na pódiích…) a folkových přehlídkách. Než je raději porotci přesunuli 

do kategorie nesoutěžících hostů, stačili třikrát vyhrát Portu. A to by se dalo říci, že 

hráli přesně podle smyslu názvu kapely: sem tam se sešli, sem tam si zahráli, sem tam 

něco vyhráli a sem tam něco natočili. Do roku 1994, kdy kapela postupně zanikala, 

nahráli asi 45 snímků pro rozhlas, natočili několik desek, sjezdili snad všechny festivaly 

po republice a sem tam i za hranicemi. A aby toho neměl málo, hrál Milan ještě se 

Zřídlem a Koukolem. 

   Když po svatbě přišly rodinné povinnosti, byl pak už nucen vybrat si jen jednu kapelu. 

Na víc už mu prostě nezbýval čas. Není ale divu, že zvítězil Sem-Tam… Ale v roce 1991 

vznikl Weekend a v něm s Michalem Tučným a opět s Pavlínou Jíšovou, Tondou 

Hlaváčem a Zdenkem Bínou nesměl chybět. A po pár letech si zase přibral hraní a 

natáčení s Vodáky a v březnu 2002 dostal nabídku na konečný post v Bryčce. 

   Traduje se, jedna pro něj tolik typická příhoda. Kdysi prý dostal ke čtyřicátinám 

kompletní diskografii Porty, staženou z černých desek. Milánek prohlížel seznam 

skladeb, ročník po ročníku a na otázku: „Hledáš, na který jsi?“ se svým typickým 

úsměvem poťouchle odpověděl: „Ne, hledám tu na který nejsem.“ A těch moc nebylo. A 

to hovoří za vše. 

                                                                                          Jožin 

 

 

                     PROČ KANADA ? 

 

Nedávno jsme se 

s kamarádem z Kanady, 

který tu byl na dovolené, 

dohadovali o názvu Česká 

Kanada, který jsme si zvykli 

používat pro označení 

Jindřichohradecka a okolí. 

Tvrdil, že za jeho mládí tento název neexistoval. Dala jsem si tu 

práci a vyhledala materiály, abych mu dokázala opak. 

   A k čemu jsem tedy došla? Že Česká Kanada se jako označení 

zrodila už ve druhé polovině 20. let minulého století a za autora 



tohoto názvu je považován Arnošt Trpák. Byl sice pražským 

novinářem, esejistou a propagátorem aktivního života života 

v přírodě, ale původem i jindřichohradecký rodák a velký tamější 

patriot. Kupodivu jej inspirovala jeho cesta 

po Severní Americe, během níž si uvědomil, 

že k nastartování turistického ruchu v jeho 

rodném kraji je nezbytná promyšlená 

propagace. A protože po návratu do 

Československa viděl narůstající zájem o cesty do zahraničí, rozhodl 

se vytvořit pro svůj milovaný kraj exoticky znějící název, kterým 

chtěl svou rodnou krajinu zviditelnit pro širší veřejnost. Tak vznikla 

Česká Kanada a posléze se tohoto termínu užívalo pro označení 

celého širšího Jindřichohradecka. 

            (s použitím tiskových turistických materiálů – „h“) 

 

 

 

 

 

LEJE JAKO Z KONVE, NEDÁ SE DÁL JÍT 

 

   Písnička se asi honila v hlavě mnohým, kdož 5.8. 

2023 vyrazil na potlach T.O. Salaš. Ne vždy se 

všechno povede a ten víkend byl fakt zablácenej 

po celý republice… i taková může být jedna 

z tváří trampingu a co naděláte, k přírodě to 

prostě patří. Důležitý ovšem je jak s takovou krizí 

 



naložíte, jak si s ní kamarádi dokážou 

poradit. A myslím si, že déšť nedokázal 

dobrou náladu spláchnout ani za tak 

tristních podmínek. A je to i důkazem, že 

trampové vydrží všechno… 

 

                   foto REJPAL 

 

 

 

 

 

    KDYŽ SEVER VÁLČIL S JIHEM… 
 

     Myslím, že opětně nastala ta chvíle, kdy se opět 

společně vydáme do časů zahalených dýmem 

spáleného střelného prachu a po letních 

prázdninách si připomeneme, že ani podzim roku 

1863 nebyl prost lítých bojů mezi šedými a 

modrými vojáky. Po porážce u Gettysburgu a pádu 

Vicksburgu se rozvíjely další důležité kampaně. 

Čas letí jako splašený a kalendář poukazuje na to, 

že je to právě 160 kulatých let, kdy se stále 

rozhodovalo o tom, zda válku vyhrají vojáci severní 

Unie nebo síly Konfederace, snažící se o odtržení od 

původního celku. Zda to bylo dobře nebo špatně, to 

samozřejmě záleží na osobním pohledu každého 

z vás a na postoji, s nímž na tuto historii nazíráte. 

   Snad by se mohlo zdát, že boj jižanů byl předem ztracenou věcí a o vítězství severu 

bylo už předem rozhodnuto. Měl přece nadbytek lidské síly a drtivou převahu mělo i 

jeho průmyslové zázemí. Ale ač se to může zdát nepravděpodobné, jih vůbec netahal jen 

za slabší konec provazu – to by válka netrvala tak dlouho a nestála tolik životů. Faktem 



je, že jih šance na vítězství měl… a to hlavně v prvních fázích bojů. V jeho prospěch hrál 

lepší důstojnický sbor, skvělá kavalerie a především výtečná morálka a motivace. Svou 

roli sehrálo i členité pobřeží s množstvím přístavů, které prakticky nešly všechny 

zablokovat. Tato válka, nazývaná válkou severu proti jihu, je pochopitelně jedním ze 

stěžejních témat tohoto občasníku. Takže abychom lépe pochopili proč a jak se stalo či 

nestalo to či ono, zkusme se teď vrátit v čase do podzimu onoho roku 1863 a zkusme 

společně vyhledat některé jeho důležité zlomové momenty. 

   Po bitvě u Gettasburgu  Lee a armáda Severní Virginie 

pomalu za řekou Rapidan sledovali Potomackou armádu 

gen. Meada. V polovině září už se jižanům podařilo 

zastavit unionistickou ofenzívu do Tennessee a 

severozápadní Georgie a potoka Chickamauga se podařilo 

armádě Braxtona Bragga uštědřit významnou porážku 

modrokabátníkům gmjr. Rosencranse, usilujícího o 

obsazení Chattanoogy se strategicky důležitým železničním 

uzlem a přístavem, což by znamenalo i otevření dveří 

k útoku na Atlantu. Jak k tomu došlo? 

   Zpočátku se seveřanům dokonce dařilo překročit řeku a ohrožovat Braggovy 

komunikační linie. Lee se proto rozhodl posílit jeho jednotky virginskou divizí gmjr. 

Walkera a armádním sborem gpor Longstreeta. Tyto jednotky se pak ukázaly být 

rozhodujícími pro Braggův úspěch u Chicamaugy. Ale i Mead si uvědomil, že se 

Longstreet přesunuje a vydal se proto k řece Rappahannock, aby využil Leeova 

oslabení. Skutečně sice získal menší vítězství u Culpeper Court 

House, ale pak dostal rozkaz stočit se na západ, aby pomohl 

tísněné armádě Williama Rosencranse. 

   Tři unionistické armády postupovaly po třech různých trasách. 

Když se Bragg dozvěděl, že ho Rosencrans obešel a má ho 

v zádech byl nucen Chattanoogu evakuovat a zamířil do La 

Fayette v Georgii, kde hodlal zaútočit na jeden z takto izolovaně 

postupujících sborů. Do ruky mu hrála i skutečnost, že seveřané 

od sebe byli 4 míle vzdáleni, což jim znemožňovalo rychlé 

přisunutí posil. Rosencrans byl přesvědčen, že je demorilizovaný 

Bragg na útěku (i kvůli nepravdivým informacím, které mu odhalily falešní jižanští 

zběhové) a nařídil proto McCookovi obejít Lokoout Mountain a 

se svou jízdou udeřit na Braggovy železnice. Crittenden měl 

obsadit Chattanoogu a pokračovat dál na jih, zatímco 

Thomasova divize měla za úkol pokračovat dfl na La Fayette. 

Tato předsunutá divize se 10.9.  náhodně setkala s jižany gen. 

Hindmana střetla se s nimi ve skromné potyčce u Dug Gap. Ve 

stejném čase se Bragg rozhodl k útoku na údajně v poli 

rozptýlenou divizi Thomase Wooda. Tímto úkolem byl pověřen 

Leonidas Polk, který tak však neučinil, protože správně věděl, že 

seveřané mají své vojáky pohromadě. Bragga tím ovšem 

rozzuřil a protože nedokázal zaútočit včas, Rosencrans tak měl 



ještě více času soustředit své jednotky. O týden později pak už byli seveřané daleko 

méně zranitelní. Bragg se však rozhodl svou šanci nepustit, zvláště když byl mezitím 

posílen Longstreetovými jednotkami a mississippskými vojáky gen. Johnstona. 

   První úder vedl na kavalerii a pěchotu plk. 

Wildera, ale sbor, kterému veleli Hood, Walker 

a Buckner, byl pod nepřátelským tlakem nucen 

zpětně překročit Chickamauga Creek. Stalo se 

tak i proto, že Rosencrans včas spatřil prach 

zvířený nastupujícími jižanskými jednotkami a 

včas svou linii posílil. 19. září pak Bragg nevěděl 

nic o čtyřech přibyvších čtyř Thomasových 

divizích a velitelé Unie zase nevěděli nic o 

pozicích konfederátů, kterým se v noci podařilo 

překročit řeku. 

   Nazítří začala bitva z rána Thomasovým 

útokem, který věřil, že je před ním jen malá 

kavalerie Nathana Bedforda Forresta a boj postupně eskaloval, jak Bragg rozestavěl 

další jednotky. Thomas se sice pokoušel až do tmy dalšími opakovanými, leč 

neúspěšnými útoky prorazit, ale marně. Zatímco seveřané kopali zákopy a přeskupovali 

síly, aby dosáhli lepší obranné linie, Bragg se chystal obnovit ofenzívu. Tentokrát měl 

v plánu obejít nepřítele po pravém křídle a proto 

zreorganizoval svou armádu (Longstreet s Polkem 

právě dorazili), bez ohledu na velitelské struktury. 

Kupodivu ale nevzal v potaz potíže, které seběhem 

prvního dne vyskytly. Stále byl přesvědčen, že to 

všechno byly jen větší šarvátky. 

   20.9. byl Hill pověřen zahájením útoku… měl ale 

dvě hodiny zpoždění – prý neobdržel rozkaz včas. 

Když pak konečně začal, podpořila jej i Forrestova 

kavalerie a Loweho divize. Částečně se jim 

podařilo obrannou linií prorazit a i když jim 

v dalším postupu pomáhal gmjr. Cleburn, byli u zákopů zastaveni. Bragg se domníval, 

že celý útok selže a tak místo plánovaného tlaku na křídlo nařídil útok na celé přední 

linii. Menších úspěchů začal dosahovat i Longstreet, kterému se zčista jasna naskytla 

možnost udeřit na rozevírající se mezeru přímo ve středu modré linie a opět potvrdit 

svou skvělou pověst výtečného taktika. Federální oddíly, které celý den statečně 

bojovaly zakolísaly, začaly v panice ustupovat a strhly s sebou celé velení. Šedí vojáci 

byli najednou na všech stranách a nad bitevní vřavou se nesl hrůzostrašný rebelský jek. 

Krýt ústup a dál bojovat vydrželi jen stateční Thomasovi vojáci… a bylo to i jeho osobní 

odhodlání, díky němuž si vysloužil nejen čestný titul The Rock of Chickamauga, ale 

vlastně zachránil Unii před úplnou katastrofou. Bragg (i kvůli vysokým ztrátám) se 

bohužel vzdal pronásledování federálních sil a to byla vážná strategická chyba. 

   Ani při velení v bitvě nepodával nijak oslnivé výkony. Ač absolvent West Pointu byl 

vlastně jen průměrným generálem, kterého neměli rádi ani jeho velitelé, ani vojáci, ani 



obyvatelé jihu. Za svou pozici vděčil jen blízkému přátelství s Jeffersonem Davisem a to 

jej drželo v jeho postavení. Teď jeho neoblíbenost vyvrcholila a jeho důstojníci dokonce 

sestavili petici za jeho odvolání. Celou aféru musel na místo přijet vyšetřit samotný 

Davis, ale jak to tak bývá nejenže vojákům nevyhověl, Bragga ponechal ve velení a navíc 

odvolal dva úplně jiné generály. Ke všemu pak dal Braggovi úplně nesmyslný rozkaz 

v tom smyslu, aby odvelel značné síly k vypuzení unionistů z Nashvillu. Longstreet cítil, 

že je to všechno úplný nesmysl a rozděluje to už tak oslabené síly táhnoucí na Knoxville. 

   A zatímco probíhaly všechny tyto 

události, měl Lincoln dostatek času na 

to, aby Grantovým prostřednictvím 

vyměnil Rosencranse za osvědčeného 

Thomase. Secesionisté zatím se po 

stažení seveřanských vojáků chystali 

na další obsazení Chattanoogy, což pro 

ně bylo důležitější než právě proběhlá 

vítězná bitva. To bylo strategicky 

nejdůležitějším cílem celé kampaně, o 

níž potom psali domů vojáci dopisy 

zhruba v tomto duchu: „Pro ty z vás, kdož čtete zprávy v ranních novinách, se to 

všechno může zdát být jako romantika. Ale pro nás, kteří pochodujeme a bojujeme ve 

dne, pochodujeme a bojujeme v noci, kteří uléháme k přerušovanému spánku a jídlo 

jíme v sedle, pro nás je truchlivou realitou, když naši společníci padají po našem boku a 

kolem nás se kupí zranění a zabití. To je 

velice truchlivé…“ 

   No, co se dělo dál? Z obranných 

postavení se seveřanům ven nechtělo, 

překročit řeku Tennesee nešlo, protože 

Bragg nedisponoval pontonovými mosty, 

přímý útok také nepřipadal v úvahu, 

protože Chattanooga  měla impozantní 

obranu. Sice v údolí, ale obklopeném 

vysokými hřbety… a je ironií, že přestože 

jeměli seveřané z kraje v držení, Rosencrans je stáhl, protože považoval tyto pozice za 

neudržitelné. Vzápětí tedy tři konfederační brigády Lookout Mountain obsadily a 

opevnily i Missionary Ridge a tak měly pod kontrolou všechny přístupové cesty. 

Nezbývalo než rozhodnutí nepřítele vyhladovět, protože se rebelům doneslo, že 

federálové mají k dispozici už jen šest denních přídělů. Do města už ale mířil se čtyřmi 

divizemi Sherman, XI. sbor gen. Howarda a XII. gmjr. Slocuma. Grant tak získal nejen 

tři armády o 60 000 mužích, ale i celkový přehled o situaci. 

   V prvé řadě se rozhodl uvolnit zásobovací linie a za tím účelem schválil útok na jižany 

držený Browns Ferry. Jenže i sebelíp vypracované plány jsou jedna věc a počasí druhá. 

Déšť proměnil silnice v bažiny a unionistům trvalo tři dny, než zaujali nástupní pozice. 

A protože manévrování armád v listopadových mlhách a deštích ještě nějakou chvíli 



potrvá probereme je příště a zatím se na skok vrátíme o měsíc dřív a pokusíme se zjistit 

jak postupoval Longstreetův sbor. 

   Jak už jsme si řekli, ten byl nesmyslnými rozkazy tak konsternován, že je ignoroval a 

Lookout Valley neobsadil. Místo toho se rozhodl udeřit na Gearyho (jehož síly byly v té 

době zredukovány na pouhou brigádu se čtyřmi bateriemi) a aby toho dosáhl, přikázal 

gen. Michaelovi Jenkinsovi ve tmě udeřit 1., 2. a 5. 

jihokarolínským pěším plukem proti 149. a 78. z Greenovy 

brigády a 111. s 109. pensylvánskému hájících železnici. 

Druhá jihokarolínská bohužel utrpěla těžké ztráty, když ve 

tmě bojovala nepřítelem tváří v tvář. Bratton s 5. 

jihokarolínským částečně uspěl při obchvatu Gearyho 

křídla, ale byl zastaven příchodem new yorského pluku plk. 

Davida Irska. Ten pak musel převzít velení když kulka 

rozbila Grenovi čelist. I Knapova baterie utrpěla těžké 

ztráty. Jak bitva postupovala padl její velitel kpt. Charles Atwell a por. Edvard Geary, 

generálův nejstarší syn.  

   Byla to jedna z mála bitev občanské války, která byla celá vybojovaná v noci. Jejím 

výsledkem bylo, nekonfederovaní tak nedokázali uzavřít Cracker Line, po níž hned 

v následujících dnech začaly k armádě Cumberlandu proudit tolik potřebné zásoby. 

V důsledku toho vzrostla její síla a Grant mohl konečně začít samotnou bitvu o 

Chattanoogu. Ale o tom až příště…. 

                                                                                  Jožin 

 

 

       70. T.O. SAMOTÁŘ 

 

+++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 



        VÁLKA TRAMPŮ  

   Roverky. Tajemná oblast na sever od Prahy nejsou oficiálním jménem Kokořínska. 

Nejspíše ho tu rozšířili trampové nebo skauti, kteří sem jezdili v 60. letech a snad i dřív. 

Odjakživa byly jejich rájem, ochraňovali tu své převisy, budovali kempy a sroubky, 

většinou na nepřístupných místech. Tato éra ale asi už pomalu končí, někdo jim začal 

cíleně škodit tím, že začal zveřejňovat jejich polohu. Více než tři desítky let po 

komunistech se opět v médiích a na sociálních sítích vede válka proti trampingu. Místní 

aktivisté se chystají nelegální kempy zlikvidovat. Trampové to odmítají a tak se 

Kokořínsko stalo místem vyhroceného sporu plného nadávek a práskačství. Za 

normálních okolností by nad tím jeden mávl 

rukou, počkal až se to přežene, až to ty 

štváče prostě přestane bavit. Má to ale 

háček. Kdo více sleduje sociální sítě zblízka 

zjistí, že se jedná o promyšlenou manipulaci 

s veřejným míněním, majícím za cíl jediné – 

zlikvidovat trampské hnutí, potažmo mu 

vnutit to „jedinou a správnou možnost“ 

aktivit ve volné přírodě. Na jedné straně 

tvrdící, že Roverky jsou jedinečná krajina 

přiliš nedotčená lidskými sídly a trampové 

sem vnáší odsouzeníhodné prvky, na druhé 

straně vyvíjející aktivity majícími za cíl 

zlikvidovat trampské kempy. Paradoxem je, že se vedou řeči o tom, jak by bylo hezké 

přiblížit tramping dalším zájemcům, jenže… jenže taková agitace pak pochopitelně láká 

do kdysi tichého kraje tisíce zvědavců, kteří díky zveřejněným GPS chodí na kdysi 

utajovaná místa… a tam dělají bordel, za který jsou pochopitelně odsuzováni trampové. 

   Hlavní tváří kampaně proti trampům je 

novinář Ivan Brezina. Kdyby to byl chlap, 

sebere se a půjde do Roverek, u ohně se 

trampům představí a na rovinu jim do očí 

řekne co proti nim má. Místo toho 

nedobrovolně stal udavačem a škodičem, který 

se obklopuje jemu podobnými zlými lidmi. Co 

mu asi ti trampové skutečně provedli? Nebude 

v tom ženská? To dokáže i po čase vyvolat 

pěkné vlny. Místo toho ale zakládá další a další 

FB stránky, sype sůl do ran takovým způsobem, že jednoho dne vstoupí do dějin jako 

jednotka otravnosti (1 Br je horší než hejno komárů či osin v zadku). 

   Jako červený hadr pak na něj působí Honza „Brďák“, starý tramp a čestný chlap, 

který se nebojí poukazovat na to, že Brezina sice buzeruje druhé, ale sám mámilo na 

hlavě za to, co sám dělá. Totiž to, že doma způsobil ekologickou pohromu tím, že 

naflákal toxické železniční pražce do potoka, který protéká obydlenou oblastí a je blízko 



zdroje pitné vody. Sledujete-li celou kauzu zjistíte, že čím víc se Brezina zamotává do 

svých lží, tím více na něj veřejnost kouká s otevřenou pusou. Nejenže tak ztrácí jednoho 

přítele za druhým, ale zároveň získává čím dál více odpůrců. Štve už opravdu hodně 

lidí, ale při komplexu své velikosti nedokáže přiznat chybu. Musí v něm být strašná 

zloba. Je to takový malý estébáček umanutý z toho, aby mu někdo nekradl klacíky 

z lesa. Člověku by ho vlastně mělo být líto. Být v jeho kůži a nosit to Kainovo znamení, 

vnímat, že druhým lidem nestojím za to, aby mi dali přes hubu… 

   Jen naivní člověk by si myslel, že když ho jeho nadřízení v MF Dnes plácli přes prsty a 

důrazně mu vzkázali, aby nespojoval svoji mstu a tažení proti trampům s jejich 

novinami, tak nechá trampy být. Ale on nedá pokoj a nedá. Jen se raději nepouští do 

sporů s opravdovými grázly a korupčníky a nikdy neotevře opravdové kauzy. Své ego si 

řeší kopáním do trampů. Ochráncům přírody, kteří tak musí řešit nepodstatnosti 

jakými jsou třeba staré hořčice na poličce pod převisem bere čas, chuť a energii řešit 

něco jiného. Třeba kůrovce… sami vidíte, jakou kalamitu svým přehlížením způsobili 

v chráněných oblastech.  To by ovšem byla práce a na udání šikanovat trampy je 

jednodušší…. 

   Brezina o své činnosti dokonce informoval ministra životního prostředi, který po 

setkání s ním byl (dle zdrojů ministerstva) docela vyveden z míry, jakéže to nicotnosti po 

něm chce řešit? Z nutnosti byl pak ale nucen vydat příkaz, aby se pár kempů odstranilo. 

Jeden by si myslel, že se tak vlk nažere a ta osina dá pokoj, ale on otravuje dál. 

   Jak jednou řekl jeden moudrý pán: „Blbce nikdy neusvědčíte z blbství.“ On a jemu 

podobní byli, jsou a budou. Ale je třeba se bránit tomu, aby tu opět jednou nebyla říše 

zla. Tramping nezničil ani Kubát, ani fašisti, ani komunisti. Nakonec by mohl zajít na 

lidskou blbost 

                           V článku jsou použity materiály z těchto stránek 

 

                                             Facebook    - Roverští elfové,   

 

 

             TROPIKO NA YUKONU 

 

   Navzdory tropickému vedru se o víkendu ve druhé polovině 

srpna sešlo víc než osm desítek lidiček na slavnostním ohni ke 45. 

Výročí T.O. Zelené údolí v útulné náruči lomu jihočeské chatařské 

osady Yukon. Oheň tentokrát zapalovali pouze dva ohňonoši – 

Jerry za Zelené údolí a Carlos za Zlatou řeku. Také a hudební 

stránku se postarala osadní kapela Zlaté řeky posílená živelným 

Bajzou, místním Seidym, který poslední dobou často se Zlatou 

řekou hrává, a neúnavným harmonikářem s celou baterií 

foukacích harmonik. O humornou složku se svým obvyklým 

https://www.facebook.com/roverstielfove


způsobem večera postaral Jarda, další člen ze Zlaté řeky. V tropické noci nemohlo 

chybět ani pivečko čepované na osadní boudě, a tak dlouho přes půlnoc se mezi 

skalnatými stěnami nesly k hvězdnatému nebi tóny známých i polozapomenutých písní. 

 

                                                                                                               (h) 

 

 

 

            “VODOPÁDI“ ŽIJÍ 

    Trampský život je i o tom, že osady vznikají a 

s postupem času třeba i zase zanikají, když 

jednotlivé kamarády spolkne moloch rodinného 

života a oni postupně rezignují na toulavý život. 

 

To by mohl být i případ českobudějovické osady z osmdesátých let Třímetrové 

vodopády, pamětníky známé třeba z pořádání vodních hrátek zvaných Čvachtandy, ale 

třeba i spolupořadatelstvím několika ročníků jihočeské větve Pony Expressu. Jenže jak 

roky letěly jejich kemp u Jamného 

postupně osiřel a zdálo se, že tím vše 

končí. Naštěstí se historie Třímetrových 

vodopádů může psát i nadále, neboť se 



jejich odkazu ujali kamarádi z mladších ročníků, kteří se rozhodli jeskyni na břehu 

Veliké řeky opětně oživit. A nejen to…. 

   Ne snad, že by jim v těch tropických dnech v polovině srpna byla zima, ale přece jen… 

nápad uspořádat táborových oheň 

s kamarádským setkáním se ujal. A 

navíc k tomu v lokalitě, kde trampský 

život Budějičáků bujel již ve 30. letech 

minulého století. Jihočechům, stejně 

jako kolem proplouvajícím vodákům, 

je místo známé jak Údolí sporů, pravda 

dnes (ale vlastně již tenkrát) osídlené 

především chataři. A právě sem, pod bývalou 

hájenku starého Ryby, se ke stejnojmennému 

jezu sjeli ti, kdož se rozhodli tu pomyslnou 

trampskou káru táhnout dál. Zavoněl 

gulášek, zazněly písničky, laskavá Vltava 

nabízela svou chladivou náruč a tak se i u 

večerního ohně těch několik desítek vyznavačů zelené stezky dobře bavilo. 

   Tak ať to těm novodobým „Vodopádníkům“ vydrží nejméně tak dlouho, jako jejich 

předchůdcům. 

                                                                                            Jožin 

 

  

              ROZLOUČENÍ S PUPÁLEM 

 

   Ani se mi nechtělo věřit mailové zprávě, že 27. Srpna 

odešel do věčných lovišť kamarád PUPÁL – 

JAROSLAV JERRY VECKA, pravověrný Brňák, 

tramp a muzikant. Ještě poměrně krátce předtím jsme si 

psali přes mail, měl spoustu otázek – chtěl stále být 

uprostřed trampského a hudebního dění, jehož byl 

samozřejmou a aktivní součástí. Žil se svou ženou 

Dankou, se kterou se oženil po návratu z vojny, 

v podhorském městečku Conifer u Denveru 

v americkém Coloradu a spolu vychovali dvě úspěšné 

děti. Byl sice člověkem celé palety různorodých zájmů, 

ale tramping a hudba stály vždy v jejich popředí. 



   Narodil se v roce 1937 a jeho první kroky vedoucí 

posléze k trampování vedly přes skautský oddíl 

Trojka, sdružující katolické skauty. Už v roce 1951 

ale stál u vzniku trampské osady Vyžranej kotel, 

která se stala brněnskou legendou. A trampskou 

linku neopustil ani po odchodu do zámoří, kde byl 

členem početné osady STO Colorado. 

   Jako kluk sice tři roky hrál na housle, ale celkem 

zákonitě je posléze vyměnil za kytaru, která se stala 

jeho nerozlučnou družkou po zbytek života. Jeho 

první hudební formací, se kterou vystupoval, bylo 

Přehradní áčko, ale mnohem známější pak byli 

Mariňáci, kde figuroval rovněž u jejich zrodu a 

spolu s dalším kolegou je pak vedl. S nimi pak 

vystupoval v různých pořadech, dokonce v televizním programu Až zmlknou 

tranzistory, nahráli i album trampských písní. Ostatně, nahrávek s Pupálovými 

písničkami anebo jeho hudební účastí v průběhu času přibývalo. Měl své vlastní studio a 

neúnavnost moravského muzikanta. Později natočil i řadu videošotů s hudební náplní, 

do svých nahrávek zapojoval i známá jména trampského hudebního světa. Za zmínku 

mimo jiné stojí CD Bratrstvo zalomeného palce s Pupálovými autorskými písničkami, 

nahrané v jeho staré vlasti s EKGM a dalšími hosty. Nebo další CD nazvané Hobo 

songs, které na přebalu doprovodil mou povídkou a zcela určitě také písničkové 

zpěvníky vydané Ďáblíkem i Číčou. 

   Hlouběji se ponořil i do literární činnosti, v níž se zaobíral především americkou 

novodobější historií, kterou objevoval při svých cílených výpravách. Na toto téma 

napsal řadu článků a statí, z nichž některé byly publikovány i v Music Open. O 

Pupálových cestách za historií a shromažďování podkladů hovoří i jeho soukromé 

muzeum v místě bydliště. Zaujala i jeho 

kniha Eskymo Welzl z pohledu trampa. 

Hledal fakta o jeho životě a aktivně se 

zapojoval také do hledání a znovuzřízení 

jeho pravého hrobu, na němž se podíleli 

zejména  Mývala a Kennedy z Dawsonu. 

Přispěl i k převozu původní staré 

náhrobní desky do Welzlova muzea 

v Zábřebu. 

   Název dalších knížek Hobo a jiná chasa 

či Co viděla americká prérie není třeba 

objasňovat, ale jako méně známá knižní postava jej zaujala osoba Al Packera, 

obviněného z kanibalismu. Poněkud stranou zůstala knížka Vzpomínky lužického 

gajdoše, kterou napsal na přání svého kamaráda Argentýny o jeho otci a jeho 

neuvěřitelných životních osudech při hledání nového domova v Jižní Americe. V jeho 

malém muzeu najdete i různé nože, dýky a další předměty, které zručně vyráběl, ale 

které většinou rozdal svým přátelům. Byl však i vášnivý rybář, věnoval se i myslivosti a 



poznávání přírody, neustále se vzdělával ve všech zmiňovaných oborech a hledal nové 

okruhy zájmů. Jeho maily byly plné zajímavých zjištění a zvídavých otázek… Budou mi 

chybět, stejně jako jeho nadšení pro stále nové projekty a nápady, z nichž mnohé už 

bohužel nestačil dotáhnout do konce…. 

                                    Vzpomínka na staré kempy - YouTube 

 

            text pro Music Open se svolením H. Hosnedlové    foto J. Fridrich 

 

 

 

 

      8. SPORTOVNÍ HRY T.O.Z.L. 

 

   Ve dnech 25. – 27.8. 2023 uspořádal 

kamarád Lomák na kempu Zlaté lebky již  

8. Sportovní hry. Sešla se dobrá stovka 

kamarádů a kamarádek. Vše bylo dokonale 

připraveno a zorganizováno. Počasí přálo, 

až na jednu vyjímku – večerních hodinách 

 

 

https://www.youtube.com/watch?v=0l7xe_kRpTc


všechny překvapil liják se silnou bouřkou a větrem ničícím přístřešky. Dobrá zábava ale 

pod plachtou pokračovala dál až do pozdních nočních hodin…. 

                                                                                                          Sheff 
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             LOUČENÍ S LÉTEM 
   Jako pohodové loučení s létem bych nazvala srpnovou zpívanou v Mladém, která se 

před krátkým časem přestěhovala z restauračního zařízení na hřišti do oblíbené 

hospůdky U Handlíře. Jako obvykle zde provětrala svůj repertoár Zlatá řeka, doplněná 

multiinstrumentalistou Bajzou a Seidym, ale tentokrát i kamarádem Bohoušem se sadou 

foukacích harmonik. Účast byla sice o něco nižší než v jiných měsících, přece jen ještě 

doznívaly prázdniny a dovolené, ale příjemná komorní atmosféra dodala písničkovému 

posezení onen speciální punc určité výjimečnosti. Alespoň pro mne. 

                                                                                                                         (h) 

 

 

 

 

 

 

              29. MEDENICE 
    Už po celé roky patří k sobě začátek září a pozvání na Slezinu u tety Marion 

v Medenici. Ani letos tomu nebylo jinak a navíc dalším rozhodujícím bonusem přispělo i 

krásné slunečné počasí. Bylo příjemné potkávat staré známé tváře, ale jako rána 

z čistého nebe na nás všechny zapůsobila smutná zpráva o tom, že už nikdy s námi 

nezasedne kolem ohně Miloň Ekl. Tento člen skupiny EKG-M či Vlak na Dobříš odešel 

zcela nečekaně 29. Srpna. Vzpomínka jeho nezapomenutelné osobě byla mimo jiné 

obsažená i v proslovu hostitele Járy Šípa a jeho ženy Hanky a v položení zeleného věnce 

na hranici při zahájení. A samo sebou i v řadě písniček, které mu byly ve večerním 

programu věnovány. 

   Ani letos nechybělo na Medenici tradiční zpívání zapadajícímu slunci a špičkový guláš, 

podávaný tentokrát ještě před zapálením ohně. Dostalo se mi té cti, že jsem byla jedním 



z ohňonošů, a tak jsem mohla ocenit, jak rychle skvěle připravená hranice vzplála. A 

díky ohnivákovi Karlovi, který pilně a úhledně přikládal polínka do plamenů, byl oheň 

doslova přímo ukázkový. Také letos přiletěla na tuto každoroční událost Dana, dcera 

chicagského šerifa Edy Vedrala, který zmiňovanou tradici setkávání kdysi dávno založil. 

A letos se konal již 29. ročník! 

   Písničkovou štafetu, která šla dokola a dala prostor všem, kdož se chtěli zapojit, 

zahájil Pavel Kukla, muzikantský parťák Miloně Ekla a postupně se zapojovali další. 

Známá Blanice pro tentokrát pro změnu v triu, písecký Kouř, duo Naruby, vokálově 

úžasná Modrá kotva či mladá manželská dvojice Vaňkových se dvěma maličkými dětmi, 

která ve zpěvu střídala angličtinu s češtinou. Příjemným překvapením pak bylo mužské 

trio Šípových, zahrnující tři generace rodu, včetně dvanáctiletého vnuka, který hrál a 

zpíval se skutečným nadšením. V dalším kole se pak zapojil i Vrabčák či australský 

Tom. 

   Odváželi jsme si dojem hezkého zážitku a příjemného setkání se starými kamarády, 

které nabíjí baterky pro další dny a roky… 

                                                                                                      (hh) 

 

 

         50. T.O. OREL  -  KLATOVY 
 

 

   Ve dnech 1. – 3.9. vzpomněla slavnostním 

ohněm klatovská osada OREL své 50. výročí  

Založení. Vše bylo perfektně připraveno, 

včetně skvělého počasí. Osado díky a Ahoj 

příště. Kolem ohňů letí řeči, že Čimické (Žichovické) jezírko je nedostupné kvůli 

novému majiteli, který zdejší pozemky obdržel v restituci. Pravda je někde tak 

uprostřed – nedají se tam pořádat žádné větší akce a i s koupáním je to nalevačku. Ale 

Bílý Kaňon s kempem Ahojka i mohylou Bohumila Syřínka stále přístupný je… což 

dokládají i přiložené fotografie od kamaráda Boránka. Díky za ně. 
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       ZACHRAŇTE  KONĚ 
 

   Kavalerie je už od starověku (nepočítaje v to doby 

kdy byli koně zapřahováni do válečných vozů) 

v armádě všeobecný název pro vojsko, které bojuje 

z koňských sedel. Podobně i za občanské války 

pochopitelně sloužili i tahání trénu a dělostřelectva a 

na jejich hřbety se dostávali jezdci až ve chvílích, kdy 

po přesekání postraňků v nepříznivých chvílích 

prchal i jejich kočí. 

    Než bojiště ovládla pěchota však po celá staletí 

tvořilo jezdectvo podstatnou údernou sílu i když poté 

převzalo průzkum, napadání ze zálohy, popřípadě 

podporující závěrečnou zteč či ústup. S postupem 

času jezdectvo odložilo kyrysy a kopí a ve velké míře se přeorientovalo na dragouny, což 

byla prakticky pěchota používající koně k přesunu a ne vždy v sedle bojující. Za 

občanské války už prakticky nejvíce používaný druh jízdy. 

   Klasická kavalerie ovšem musela být v prvé řadě vybavena výtečnými koňmi, bez nich 

se z jezdce stal pouhý pěšák. Bylo nemálo případů, že když rejtar nějakým způsobem o 

svého koně přišel, musel se vrátit domů a do 60 dnů přijet s jiným, jinak byl skutečně 

převelen k pěchotě a to byla velká potupa a nebylo to 

příliš motivující pro odvahu v boji. Všeobecně však 

platilo, že každý jezdec přijížděl do služby na vlastním 

prověřeném koni. Na jihu navíc platilo pravidlo, že 

odvedenec si veškeré potřebné náklady musel hradit 

sám. A protože to nebyla laciná záležitost, tak obě 

strany jen málo uvažovaly o tom navýšit počty této 

zbraně. Ono postavení a vydržování jednoho regimentu 

přišlo skoro na 400 000 dolarů (v tehdejší době 

obrovská částka)… a ani samotný kůň nemohl být jen 

tak ledajaká hemelka a musel být v perfektním stavu. 

Preferováni pak bývali valaši. S postupem války se už 

ale podmínky tak striktně nedodržovaly. 

Stejně ale byli jezdci hrdí na to, že mají 

vlastní koně a v mnoha případech že 

nepožadují od své vlády žádné výplaty, 

protože přece nepotřebují mizerný žold 

řadového vojáka. 

   Jenže, přestože v létě 1861 byly obě 

válčící strany přesvědčeny o krátkodobém 

trvání konfliktu, válečné akce se náhle 

protáhly na dlouhé čtyři roky, navíc poznamenané nejen vzrůstající brutalitou. Ale i 



nasazováním stále modernějších zbraní a taktických 

prvků. Jenže přestože se na konci války jakoby už 

vznášel duch války I. světové, byl kavalerii neustále 

přiznáván velký význam. 

   Jezdectvo samozřejmě stálo na prestižním místě i 

v CSA – především v první polovině války, kdy 

tvořilo celých 25% sil rebelů. Minimálně v první 

polovině bojů kavalerie CSA ve všech aspektech 

převyšovala svůj federální protějšek a podstatnou 

část války byla i bojově úspěšnější. Měla více 

kvalifikovaných důstojníků a dokonce i obyčejní 

rekruti byli zvyklí jezdit na koni už od dětství, 

protože pocházeli z venkova, kde totiž kůň sloužil 

daleko víc jako dopravní prostředek než seveřanské 

dostavníky. Svou roli sehrály i silné tradice miličních 

rot a „stíhačů otroků.“ V první polovině tedy měli jednoznačnou výhodu jižanští rejtaři 

uvyklí životu v sedle. Navíc, jak už jsem se zmínil, se mezi nimi nacházela většina 

důstojnického sboru předválečné armády 

USA, nyní bojující za své domovské státy. 

Slavnými veliteli byli např. Jeb Stuart, Frank 

Terry (Terryho rangeři), Thomas Lubbuck, 

John Mosby, Wade Hampton, Jo Shelby či 

John Marmaduke. Může se zdát být zajímavé, 

že jižanská kavalerie, ač si vydobyla respekt a 

uznání od nepřítele, u vlastní pěchoty nebyla 

příliš oblíbena. Protože jízda na bojišti 

většinou operovala odděleně, měli pěšáci 

sklony považovat jezdce za zbabělce. Tento jev byl ovšem obvyklý ve všech tehdejších 

světových armádách. Generál Hill prý dokonce nabídl odměnu každému „… kdo najde 

mrtvého kavaleristu zabitého v akci.“ 

   Jízdy mohlo být několik druhů: 

klasická kavalerie vyzbrojená pistolemi a 

šavlemi sloužícími k boji v sedle (takové 

měla především Unie), jízdní pěchota 

přesouvající se na koních, ale bojující 

pěšky, dragouni (tak od každého něco), 

huláni (bojující v sedle stylem udeř a 

uteč) a v neposlední řadě i guerillová 

jízda ozbrojená vším možným a 

provádějící třeba hloubkové nájezdy na 

nepřátelské týlové komunikace. V nájezdech do týlu nepřítele a narušováním jeho 

logistiky byla konfederační jízda velice úspěšná – především pod velením takových 

velitelů jakými byli např. Stuart, Mosby, Forrest a Morgan. Jejich výpravy často měly 

„partyzánský“ charakter. Prostě toho co nejvíc zničit nebo ukrást a rychle pryč. Tyto 



jednotky totiž nebyly dostatečně silné na to, aby 

dlouhodobě ovládly dobytá území či města. Prioritou 

však zůstávala činnost průzkumná. Na nepřítomnost 

jinak skvěle pracující Stuartovy jízdy a tím nedostatek 

informací pak doplatil Lee u Gettysburgu. 

   Řekne-li se kavalerista, vybaví se především šavle. 

Ta se však u Jižanů používala stále méně, mnoho 

jezdců ji nenosilo vůbec. Nehodila se k modernímu 

způsobu boje a jak uvedl jeden z velitelů jižanské 

jízdy: „…hodila se leda tak k opékání masa nad 

ohněm.“ Problém byl i v tom, že jakkoliv byli jezdci 

dobří, vždyť pocházeli z farem, tak se šavlemi to ale 

prostě neuměli. V okamžiku 

útoku se musel jezdec snažit 

držet šavli tak, aby jejím ostřím 

neporanil koně, přesto se to v zápalu boje mnohdy nedařilo a mnoho jižanských koní tak 

bylo bez uší. Šavle přicházela na řadu až při boji zblízka, ale takových příležitostí 

mnoho nebylo. K ryze jezdeckým bitvám až na výjimky totiž prakticky nedocházelo. 

Prosté jezdecké šavle, na rozdíl od důstojnických, se obešly bez zbytečných ozdob. 

Někdo dokonce používal ještě staré šavle z dob revoluce, zakřivené a ve velkých těžkých 

pochvách. Naproti tomu jezdecké regimenty Jižní Karolíny, včetně jízdní části Legie 

Wade Hamptona (jednotka sestavená tímto bohatým plantážníkem se sestávala ze 4 rot 

jízdních, 6 pěších a 1 dělostřelecké baterie) se od 

šavlí nemohly odloučit. 

   Jízdní pluk býval obvykle složen z 10 kompanií 

(rot) po 100 mužích, několik rot mohlo tvořit 

batalion (prapor, eskadrona) a postupně mohlo být 

několik pluků sdruženo do větších celků (brigád). 

2-4 brigády pak tvořily jezdeckou divizi, jako tomu 

bylo např. u severovirginskéarmády. Do konce 

války postavila CSA na 137 různých jezdeckých 

pluků, v nichž se jižanští gentlemani předváděli 

v ovládání koní a zbraní. A ty zbraně byly různé. 

   Oblíbenou zbraní jižanské jízdy byly 

dvouhlavňové perkusní brokovnice. Měly vražedný 

účinek, byl jich relativní dostatek a vojáci 

z venkova je jako loveckou zbraň dobře znali. 

Armádní zásobovači tudíž skupovali či rekvírovali lovecké brokovnice kde se dalo, 

stačilo pak jen zkrátit hlavně. Velké množství těchto oblíbených zbraní bylo dovezeno i z  



Anglie. Po malé úpravě na nich bylo možno nasadit i 

bodák. Brokovnici jako nejlepší zbraň pro jízdu si 

pochvaloval zejména slavný N.B. Forrest. Často byl 

účinek salvy na krátkou vzdálenost tak šokující, že 

seveřanská pěchota nečekala na druhou a dala se na 

útěk. Přesto se pro boj v sedle mnohem více hodily 

karabiny. Jednak byly kratší, ale také lehčí, byť třeba 

měly kratší dostřel a menší přesnost. 

   Oblíbeným trofejním artiklem jižanských jezdců 

pak bývaly sedmihranné Spencerovky, ukořistěné 

federální kavalerii, k níž rebelové chovali naprostý 

despekt a opovržení, jako ostatně k celé armádě Unie. 

Problém byl ovšem s nedostatkem munice do nich. 

   K standartní výzbroji patřily i jeden, dva, často ale 

(třeba u Mosbyho jezdců) i čtyři revolvery. Nejčastěji 

to byly Colt a Remington, ale i vydařený anglický 

model Adams, jehož byla konfederační armáda 

největším odběratelem. 100 kusů těchto zbraní ale nakoupila i Unie, jako osobní zbraň 

pro dělostřelce.  A za zmínku jistě 

stojí další oblíbená zbraň 

secesionistických důstojníků, totiž 

LeMat „Grapeshot.“ Pařížská 

zbrojovka jich dodala Konfederaci 

téměř 3 000. Tato devítihranná (!) 

zbraň s unikátní konstrukcí měla 

dvě hlavně a byla schopná střílet jak standartními střelami, tak brokovými náboji. 

Tento revolver s oblibou používali i generálové Stuart a Beauregard. 

   Díky zvětšující se palebné síle pěchoty bylo ovšem brzy nutno klasické útoky jízdy 

přehodnotit a snažit se podobným střetům vyhýbat. První zřetelný posun od klasické 

jízdní taktiky k nasazování kavalerie jako jízdní pěchoty, se objevil na straně Unie. Při 

pěchotním boji byly revolvery málo účinné a tak je nahradila jezdecké karabina a šavle 

byla vypuštěna. Jižané si sice 

klasickou jízdní taktiku podrželi, ale 

jízda, i když už nezvládala atakovat 

větší formace pěchoty jako dříve, se 

stále ještě skvěle hodila k průzkumu 

a útokům ze zálohy, nájezdům a 

spížování, k obranné a zdržovací 

taktice. Rozvoj moderních pušek 

způsobil růst krvavých ztrát. Ty 

tam byly formace koleno na koleno. 

Pěchota stačila rychlou palbou kosit jezdce ještě dřív než s ní přišli ke kontaktu a spolu 

s dělostřelectvem to byla smrtící kombinace. Klasické útoky jízdy se tak odehrály třeba 



jen v bitvách u Brandy Station (1863) a Yellow Tavern (1864), vzájemné střety jízdy 

proběhly třeba u Bull Runu či Gettysburgu. 

   Závěrem bych dodal to nejdůležitější. Existuje jen málo vztahů podobných tomu jaké 

mě jezdec ke svému zvířeti. Bez koní by totiž byl válečný obraz namalován úplně jinak. 

Mezi léty 1861 – 1865 bylo skoro půldruhého miliónu koní a mul sloužících v Unii či 

CSA zabito, zraněno či zemřelo na nemoci. Na jednoho vojáka zabitého během občanské 

války tak připadá téměř 5 koní se stejným osudem. Význam koní a mul v občanské válce 

byl takový, že se o něm vůbec nedá přehánět. Jezdili na nich kavaleristé obou stran. Byl 

jimi dopravován materiál a dodávky na nichž záviselo vítězství. Bez nich by nebylo 

možné děla artilerie a jiné těžké zbraně přepravovat z bitvy do bitvy. Nosili generály i 

prosté muže, odváželi zraněné…. 

   Jejich hodnotu pro armádu vystihuje Shermanův rozkaz svým jednotkám v r. 1864: 

„Každé příležitosti během pochodu budiž využito ke krmení travou, zrním a ovsem a 

mimořádné péči o koně, na nichž závisí vše. Denní dávka krmiva by měla být 5 kg sena a 

7 kg obilného zrní. Je potom paradoxem, že veterinární služba v armádě USA byla 

oficiálně zřízena až v r. 1916! Nikdy se nesmí zapomenout na jejich statečnost, věrnost a 

oběti, které pro lidi položili…. 

                                                  Ze všeobecných materiálů sestavil JOŽIN 

 

 

 JEEPY NA STARÉ PAPÍRNĚ 

   Nechaly jsme se zlákat propagací, 

která hovořila o celostátním srazu 

jeepů v kempu U Staré papírny u 

Dobronic o druhém zářijovém víkendu. 

Okolí Dobronic nejstarším trampům 

tak docela neznámé, a to ještě umocnilo 

naše odhodlání tuto akci navštívit. 

   Když jsme sjížděly (byly jsme celkem 

tři) z lesní cesty na odbočku ke kempu, 

narazily jsme na průjezd kolony jeepů, 

která se zformovala mimo areál a v tomto čase do kempu teprve najížděla. Zaznamenaly 

jsme několik starých vojenských jeepů US Army a dokonce jednu Saharu, ale naprostá 

většina jeepů byla mnohem, mnohem mladších včetně těch nejnovějších a 

nejkurioznějších. A samozřejmě jejich posádky byly vesměs mladší a střední generace, i 

když v maskáčích a zeleném. Kapku nás ta sestava mrzela, protože jsme očekávaly, že se 

zde setkáme s řadou známých z řad majitelů právě jeepů vojenských, ale ani tak nebyla 

zúčastněná vozidla bez zajímavosti. Jinak musím dodat, že nás potěšila ochota a 

vstřícnost všech, s nimiž jsme se v kempu setkaly, včetně provozovatelů stánků se 

zbožím odpovídajícímu stylu a potřebám této zájmové skupiny, pořadatelů či řidičů 

vozů. Soutěž jsme sice nesledovaly úplně do konce, protože vozy najížděly přes říční 



brod jednotlivě, udělaly kolečko po vytyčené trase a zase se vracely, což dobu trvání dost 

prodlužovalo. Takže jsme ani nepoznaly vítěze, ale i tak to byl docela hezký zážitek… 

                                                                                                                  (hh) 

 

 

 

 

 

 

 

 

       52. T.O. ARABELA 
Na „Kosáku“ sice čas a kůrovci 

ohlodali stráně, což ale nebránilo 

tomu, aby zde na tábořišti YMCY 

uspořádala plzeňská T.O. Arabela 

slavnostní potlach ke svému 52 výročí. 

+++++++++++++++++++++++++++ 

++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 



KOLIK ZBÝVÁ MÍLÍ NA 60. MÍLI? 

 

   8. – 10. Září, camp pod Ketkovákem, region 

Oslavka… 

   Rád jsem přijal pozvání osady 60. Míle. 

Naposledy jsem tu trávil víkend před pěti lety. 

Jak ten čas letí… 

   Bude to pobyt v nádherné přírodě 

ostrých skal, zádumčivé řeky a 

provoněných luk. Víkend plný úžasné muziky a 

opravdového kamarádství. Přijelo mnoho 

kamarádů ze Slovenska i jiných zemí a také 

spousta pražků (Moraváci věděj). 

Hlahol a úžasná hudba utichly až s nedělním 

svítáním. Byla to krása.       Jiřča6 



   TRAMUZ INFORMUJE 
 

   29.4. 2023 bylo na zámku v Doudlebách n/Orlici slavnostně otevřeno Stálé trampské 

muzeum. Zúčastnilo se cca 400 kamarádů z České a Slovenské republiky. Šerif Tramp 

clubu Bratislava, kamarád DŽIPO vyrobil fotoknihu 

z této akce a pokud je kniha vydávána v době slevy 

vychází na 350,- Kč bez poštovného na dobírku. 

   Pokud by jste měl někdo o tuto knihu zájem, napište 

nám svoji adresu, telefon, počet výtisků a my Vám 

objednání knihy zprostředkujeme. Foto obalu přiloženo. 

 

   Kamarádi z České republiky se mohou obracet na 

Freda jirka.fred@gmail.com, tel. +420 732 340 998, 

způsob dodání na dobírku nebo vyzvednout osobně po 

vzájemné dohodě o termínu převzetí. Termín dodání cca 

v průběhu IV.Q 2023. 

   Kamarádi ze Slovenska se mohou obracet přímo na kamaráda Džipa, 

ludovitt@gmail.com nebo ludovit.t@chello.sk  tel.+421 905 497 785, způsob dodání 

obdobný. 

                                  KAMARÁDI A KAMARÁDKY. 

   Několika fotografiemi a videem od kamarádů Petra Nedomy, Pima, Joeho, Čochtana, 

Olindy, Freda a Blanky, Franty Bureše, Mirka Svandy a dalších se vracíme k poslední 

jubilejní 80. Výstavě Trampského mobilního muzea a k 29. čs potlachu v Čebíně. 

Omlouvám se, ale fotky nejsou srovnané, já to na počítači moc neumím. 

   Letos na podzim se nebude konat Muzejní potlach, snad do budoucna budeme 

organizovat „Potlach trampského muzea,“ ale to se všechno ještě uvidí…. 

 

   Za tým Trampského muzea vám všem přeje hodně zdraví do nastávajícího podzimu 

                                                                                                 Fred 

   Poslední jubilejní 80. výstava Trampského mobilního muzea na 29. čs. potlachu v Čebíně 2023 – 

jirka jedlička – album na Rajčeti (idnes.cz) 
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          33. T.O. TOULAVÝ SRDCE 
 

   V Evropě není mnoho vodních hradů a 

zámků, ale v naší vlasti jich máme sedm. 

Z těchto sedmi považuji za nejkrásnější 

hrad Švihov, obtékaný řekou Úhlavou. A 

právě v jeho předhradí se čtvrtý zářijový 

víkend konal 33. výroční oheň T.O. 

Toulavý srdce. Bývalý šerif Kosťa a 

exkastelán hradu musí mít ve věčných 

lovištích radost, že jeho osada žije dál. 

V pátek jsme se sešli na tradiční zpívané 

v hospůdce U hradu kde se hrálo až do 

půlnoci. V sobotu kdo chtěl mohl se kochat 

vodním dílem nebo nastoupit k tradičním 

soutěžím. Velmi pohodově se hrálo i v noci 

a i to počasí bylo super… 

                                                   Míša 

 



  NEJLEPŠÍ BLUEGRASS NA SVĚTĚ 

 

   Kamarádi! Neuvěřitelné se stalo skutečností. V pátek 16. února 2024 přijede do Prahy 

absolutní světová špička. BÉLA FLECK + MY BLUEGRASS HEART zahrají 

v sále Dlabačov hotelu Pyramida v Praze 6 a to hned dvakrát – odpoledne od 17.00 a 

večer od 20.30 hod. Opravdovým 

fanouškům se doporučuje navštívit 

koncerty oba – buďte si jisti, že každý 

bude jiný, skvělý a neopakovatelný. 

Pořádající agentura Rosti a Ivany 

Čapkových vám kromě Bély Flecka, 

který je považován za snad nejlepšího 

banjistu světa, představí i další 

hvězdnou sestavu: Sierra Hulla, 

Bryana Suttona, Michaela Clevelanda, Justina Mosese a Marka Schutze. Předprodej 

vstupenek už běží, stačí si napsat na iva@capek.us. …. 

       Béla Fleck - My Bluegrass Heart - April 13, 2022 - Tarrytown, NY - Complete show - YouTube 

 

             LOUČENÍ S LÉTEM U BOBA 
 

   Kamarádské setkání ve Stálkově, v té části 

České Kanady, kterou ještě brouk nesežral. 

+++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++++ 
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++++++++++++++++++++++++++++++++ 

+++++++++++++++++++++++++++++ 

 

 

     POTLACH NA KOCANDĚ 

 

  Přesně na přelomu září a října ožily opět 

lesy pod skočickým hradem a snad i 

samotná Panenka Maria Skočická se ujala 

patronátu nad podzimním výročním ohněm 

T.O. ČERNÝ HAVRAN (44) a T.O. 

KOCANDA (30). Před pár lety sice covidový  

 



vir notně zamíchal s pořadím v jakém byly 

zdejší výročáky pořádány, ale nakonec – 

ejhle – z toho byl potlach dokonce dvojitý. 

Celý den bylo sice poněkud pošmurno, 

dokonce i Pajda trochu zaplakal a alespoň 

symbolicky pokropil vše lehkou dávkou 

podzimního deštíku, ale to nikomu 

nevadilo. Mnozí se totiž tou dobou ještě 

vzpamatovávali z úžasu, že na zdejším 

stromě skutečně vidí růst jitrnice. A přece 

– neměla by to být žádná velká záhada, 

Dařbuján vám dosvědčí, že to tak na 

Kocandě bývá. Pivo sice potokem neteklo 

(taková zhůvěřilost), ale průtočnost byla 

možná stejná. Alespoň se jím spláchl skvěle 

připravený gulášek. 

   Možná až půldruhé stovky kamarádů 

mělo rovněž možnost zapojit se do 

heroických klání a poměřovat síly 

v Kocanďáckém trojboji, Vajíčkované, Dekovačce, Střelbě z luku, Pastičce, Pelíškách, 

Pětiboji v hodu kamenem, Baloncích i Cornhole. Byla to opět skvělá slezina! 

 

 



 

 

 

                 BÉÉÉÉÉÉÉÉÉ… 
 

   Trochu netradiční pozdrav, řeknete si, a přesto existuje pár 

bláznů, kteří se jím bez ostychu zdraví. Nutno podotknouti…MEZI 

SEBOU (!) 

   Vymysleli si vlastní pravidla a stanovy, které se nesou v duchu 

recese, ironie, parodie a především pak legrace, kterou si dělají 

sami ze sebe. Mohlo by se zdát, že je to čistě jejich interní věc 

s jakou sedávají na okolní svět. Samozřejmě, že se stále snaží držet 

duchu trampingu, což se ostatně nese i ve zkratce na jejich znaku – 

SPT neboli Spolek přátel trampingu. SPOLEK, kamarádi, 

SPOLEK… nejsou tudíž vyhlášenou osadou a i z toho důvodu nosí svůj cejch ne na 

levém, ale na pravém rukávu. 

   Říkají si Černý Ofce a důvod proč, by rovněž měl být jejich vlastní záležitostí. Přesto 

se najdou jedinci, strkající nos do všeho a zarytě vnucující svůj jediný světa správný 

náhled i těm, kdož o to nestojí, ba právě naopak. Co si pak myslet dokonce o tvrzení, že 

se Černý Ofce zasazují o volbu nového krajského šerifa a za kandidáty dokonce 



navrhují Hanku Hosnedlovou, Boba či dokonce (O tempora…!) Jožina. Že jmenovaní o 

tuto čest nestojí je jistě nabíledni. 

   A jsou i další pomluvy, nad kterými by rozumně uvažující jedinec mávl rukou. 

Nejsmutnější ale je, když za vámi přijde kamarád a řekne: „Slyšel jsem, že…“ „A kde jsi 

to slyšel…“? „No, máte to prý ve svých stanovách…“ „Četl jsi je?“ „Ne, ale slyšel jsem 

to…“ 

   PROTO a jedině PROTO sdělují Černý Ofce všem, kteří se chtějí dozvědět něco i od 

druhé strany adresu webové stránky, kde se můžete s jejich stanovami seznámit a učinit 

si vlastní, nepřekroucený názor. Černý Ofce nikomu tuto HRU nevnucují, nicméně 

prosí, aby si ji mohli hrát podle svého, bez nesmyslných zásahů zvenčí… 

 

                                     Jožin České Budějovice | Úvod (wbs.cz) 

 

  TROCHA HISTORIE NIKHO NEZABIJE 

+++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++++ 

 

                                    Na závěr všem jedno velké AHOJ. 

   Léto už nám dávno zamávalo na rozloučenou a v srdci už si na ně neseme 

jen vzpomínky v podobě nezapomenutelných setkání v lesích, na chvíle u ohňů 

i v malebných meandrech řek a stejně tak se s vámi loučí i toto číslo JIŽANA. 

https://jozinsatan.wbs.cz/


   Asi jste si už všimli, že bylo realizováno v delším časovém rozsahu, zato se 

snahou nacpat toho do něj co nejvíce. Má to samozřejmě svůj důvod. Dnes je 

těžké odhadnout kdy se k vám dostane příště, ale s určitostí lze říci, že letos to 

už nebude. Důvod je prostý. Za nedlouho se odebéři do špitálu, kde mi budou 

v kolenu měnit nějaké součástky, aby mi to napřesrok lépe běhalo a 

v současnosti si vůbec nedokážu tipnout, jak dlouho to, včetně rehabilitační 

lázeňské péče bude trvat. 

   Ale protože už se dny začaly zkracovat, věžím, že i v tomto případě bude čas 

relativní. Všechno problematické je tak i k něčemu dobré. Jeden si alespoň 

oddychne od pomluv a „spravedlivého“ štvaní různých rádoby zásadových a 

jedině správných (no, teď mne zrovna nenapadá nějaký nežalovatelný výraz), 

řekněme dobráků, kteří vám dokáží otravovat život. Nevědí nic o ničem, ale 

jako správní svazáčci vytahují se svým jedině správným názorem do ulic. A 

ulice dychtivá po krvi, jim k tomu kýve. Bohužel. Nakonec… zažili jsme to 

v nedávné době. 

Nicméně daleko důležitější je to, že podzim už nám svou krásou podestýlá 

barevné listí a všechno to spěje směrem k zimnímu slunovratu. Choďme tedy 

dál do lesů, kochejme se přírodou a snažme se s ní splynout. Mají nás za 

neužitečné povaleče a snílky. Přitom ten, co les vykácí a dřevo prodá, je 

považován za pracovitého a přičinlivého občana. Jaká to ironie. Nám přitom 

stačí jen užít si čas venku přírodě neubližovat. Vše se dá dělat s mírou. A kdo 

má rád přírodu ten to tak dělá a času poskytnutého zhůry co nejlépe využije. 

      Tak ať vám ten čas při čekání na dalšího Jižana rychle utíká…. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


